
راه  سعادت

گفت و گوي »جوان« با كارگردان »با مرگ زندگي« به بهانه پخش از تلويزيون 

روايت مستند روزهاي آزادي 2 شهرك استراتژيك نبل و الزهرا
   بهنام صدقي

مس�تند »ب�ا م�رگ زندگ�ي«، ب�ه كارگردان�ي وحي�د 
فراهاني ب�ا نگاهي متف�اوت به موضوع مقاوم�ت مردم دو 
ش�هرك ش�يعه نش�ين نبل و الزهرا در س�وريه است كه 
در جري�ان هجوم نيروه�اي تكفيري تهيه ش�ده اس�ت. 
وحيد فراهاني، كارگردان مس��تند »با مرگ زندگي« در گفت و گو 
با »جوان« در توضيح اين فيلم مستند مي گويد: در جنگ سوريه 
دو شهرك نبل و الزهرا به دليل نزديكي به مرزهاي تركيه و اشراف 
بر راه هاي حلب از جايگاهي خاص و تعيين  كننده برخوردارند. به 
همين دليل اين دو شهرك بيش از چهار سال به محاصره نيروهاي 
تكفيري درآمده بودند اما به خاطر مقاومت مردم سقوط نكردند و 
در نهايت با مجاهدت فراوان، نيروهاي مقاومت به پيروزي رسيدند و 
اين حصر شكسته شد. اين مستند روايت روزهاي آزادي دو شهرك 
استراتژيك نبل و الزهرا، پس از چهار سال است و نخستين روزهاي 
پس از اي��ن پيروزي حيات��ي را در اين منطقه حس��اس به تصوير 
مي  كشد. روايتي از ديدار مجدد مادران، فرزندان و همسراني كه پس 
از چهار سال يكديگر را ملاقات مي  كنند. فراهاني در ادامه مي گويد: 
چند ماهي بود كه درصدد رفتن به سوريه بوديم اما امكانش برايمان 
فراهم نبود. چرا كه به مستندس��ازان اجازه ورود به خاك س��وريه 
داده نمي شد و اين امر مس��تلزم هماهنگي هاي قبلي بود. بالاخره 
پس از مدتي شرايطي فراهم شد و ما توانستيم چهار، پنج روز بعد 
از آزادس��ازي خودمان را به آنجا برسانيم. بلافاصله پس از رسيدن 
سعي كرديم در اين فضاي بكر تمام اتفاقاتي را كه در اين مدت در 
آنجا افتاده بود و مي افتاد به تصوير بكشيم. سعي كرديم زندگي بعد از 

محاصره مردم را نشان دهيم. اين در حالي بود كه ما در همان زماني 
كه آنجا حضور داشتيم هنوز خمپاره ها به سمت شهر روانه بودند. در 
كل از تمام سوژه هاي بكر و افراد آسيب ديده و مجروح و... استفاده 
كرده و اتفاقات و رخدادها را ثبت كرديم و صحنه هاي جانس��وز را 
ضبط كرديم و به شكل يك مس��تند در آورديم. اين كارگردان در 
پاسخ به اين سوال كه براي ساخت يك مستند بحران چه مولفه هايي 
نياز است، مي گويد: به نظر من ساخت يك مستند بحران يك جنبه 
اعتقادي و يك جنبه شخصي دارد. بدين معنا كه ما به عنوان سازنده 
اين مستند چه ديدي داشته و چه كاري انجام دهيم. در آنجا اتفاقات 
در يك لحظه رخ مي داد و زمان كافي براي تصميم گيري نبود. يعني 
اينكه بايد در لحظه تصميم مي گرفتيم و هيچ پلاني را هم از دست 
نمي داديم. در كل با آن جهان بيني كه داش��ته و هدفي كه در نظر 
گرفته ايم بايد بتوانيم اين رويدادها را در ذهن خود چيده و به صورت 
يك سناريو درآوريم و در نهايت نيز براي اينها يك نقطه ارتباط يا 

يك پيوند ايجاد و براي ساخت مستند اقدام كنيم.

سخنان جنجالي ژرار دوپارديو در جشنواره كن
 من شرمنده ام كه فرانسوي هستم
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نما | حسین  کشتکار

تئاتر »پايتخت« در امريكا به روي صحنه مي رود؟

نقي، كنسرت گذار آتشين و يك علامت تعجب!
   اشرف السادات موسوي

چن�د روزي اس�ت خب�ري در فض�اي مج�ازي پيچي�ده ب�ا 
محوري�ت اج�راي تئات�ر »پايتخ�ت« در امري�كا و كان�ادا. 
البته كه اصل خبر چندان عجيب نب��وده، به خصوص كه چندي قبل 
الهام غفوري تهيه كننده پايتخت هم از اجراي اين تئاتر به كارگرداني 
محسن تنابنده خبر داده بود. با اين حال نكته عجيب درباره اين خبر 
كه منتش��ر ش��د آن بود كه نام رضا داوري و عليرضا اميرقاس��مي به 
عنوان برگزاركنندگان آمده بود! عليرضا اميرقاسمي سال هاست كه 
در لس آنجلس زندگي مي كند و در سال هاي اخير بيش از هر چيز به 
واسطه مديريت ش��بكه ماهواره اي »طپش« و مجري گري در همين 
شبكه شناخته مي شود. اميرقاسمي البته سال هاست به كنسرت گذاري 
براي خوانندگان لس آنجلسي هم مشغول است اما اينكه او برگزاركننده 
تئاتري برآمده از س��ريالي محصول رسانه ملي باشد به شدت عجيب 
است. رايت »پايتخت« در اختيار رسانه ملي است و حتي براي ساخت 
نسخه سينمايي آن هم مديران رسانه ملي بعد از كلي شرط و شروط 
مجوز دادند، حالا اجراي تئاتر پايتخت با همكاري اميرقاسمي در كانادا 
و امريكا چقدر مي تواند صحت داش��ته باش��د، مشخص نيست. الهام 
غفوري تهيه كنن��ده پايتخت با بيان اينكه در جريان ماجرا نيس��ت، 
گفت: البته كه رايت پايتخت براي تلويزيون است و به محسن تنابنده 
يا شخص ديگري واگذار نشده و من هم درباره اين تئاتر فقط اخباري 
شنيده ام. وي در پاسخ به اين پرسش كه چطور مي شود او تهيه كننده 
اين سري باشد و از ماجراي اجراي تئاتر آن باخبر نباشد، بيان داشت: 
چون اجراي تئاتر مربوط به خارج از كشور است من در جريان ماوقع 
نيستم و اين محسن تنابنده است كه بايد پاسخگو باشد. محسن تنابنده 

كه گويا منطبق با آنچه غفوري گفته ليدر اجراي تئاتر پايتخت است هم 
علاقه اي به پاسخگويي نشان نداد. تنابنده در پاسخ به اين پرسش كه 
حضور اميرقاسمي به عنوان برگزاركننده را تكذيب مي كنيد يا تأييد، 
بيان داشت: من البته كه اهل تكذيب نيستم اما اين ماجرا را تأييد هم 
نمي كنم. وي با بيان اينكه اين روزها براي فيلمبرداري »علي البدل« 
به همدان آمده و سرش شلوغ است از پاسخگويي به قضيه طفره رفت. 
حال بايد منتظر ماند و ديد منطبق با خبري كه منتشر شده آيا تئاتر 
پايتخت در سپتامبر)شهريورماه( به كانادا و امريكا خواهد رفت؟ و در 
صورت اجرا آيا اين اميرقاسمي خواهد بود كه برگزاري تئاتر را برعهده 
خواهد داشت؟ از آن گذشته هنوز مشخص نيست كه چرا تنابنده براي 
روي صحنه بردن تئاتر پايتخت به جاي ش��روع از ايران سراغ امريكا 
و كانادا رفته اس��ت؟ آيا رقمي كه بابت اجرا در خارج به وي پيشنهاد 
شده آن قدر چشمگير بوده كه او را وسوسه كرده است؟ از همه مهم تر 
چرا سيروس مقدم كارگردان و الهام غفوری تهيه كننده اين مجموعه 

خودشان را از اين تئاتر كنار كشيدند؟

ميدان دادن به سينمايي كه جامعه را به فساد اجتماعي دعوت مي كند

امام مهدي)عج(: 

أناَ خاتِ�مُ الأَؤصِي�اءِ، بي يدُفَعُ 

البَلاءُ مِن أهلي وشيعَتي

من وصى آخرينم، به وسيله من بلا 

از خانواده و شيعيانم دفع مى  شود.

)الدعوات )راوندى(، ص207(

سينما در حسرت فيلم آبرومند آخرالزماني

منجي داريم، آخرالزمان داريم؛ سينماي مهدوي نداريم!
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  گزارش

معاون رئيس جمهور: 

ايران آماده ميزباني از گردشگران چيني است

   محمدصادق عابديني
جش�نواره فيلم فجر اصلي ترين جش�نواره 
سينماي ايران است و نام ارزشمند »فجر« در 
افكار عمومي به معناي مهر تأييدي بر محتواي 
آثار به نمايش در آمده در جشنواره است، اما 
در عمل و برخلاف تصور عمومي، جش�نواره 
فجر سال هاس�ت ك�ه نظارت اخلاق�ي اش را 
برمحتواي سينما كم رنگ كرده، به طوري كه 
فيلم هاي فجر حتي مردم را به فس�اد دعوت 
مي كنن�د! اين وضعي�ت نابهنج�ار فرهنگي 
باع�ث اعتراض ه�اي زي�ادي ش�ده اس�ت. 
مقام معظم رهبري در ديدار اخير مس��ئولان 
كش��ور مي فرمايند: »وقتي كه ما در جشنواره 
فجرمان فيلم هايي نشان داده مي شود كه اصلًا 
س��وق مي دهد مردم را به س��مت اين مفاسد 
اجتماعي، در واقع فرهنگسازي ضد اين جهت 
را داريم انجام مي دهيم؛ بايد مراقبت بشود، بايد 

به اينها توجه بشود.«
بخش اعظم س��ينماي ايران ب��ا حمايت هاي 
مستقيم و غيرمس��تقيم دولتي اداره مي شود. 
متأس��فانه مديران دولتي ب��راي اينكه بخش 
خصوصي را تشويق به سرمايه گذاري در سينما 
كنند، چش��م خود را به روي برخي از مسائل از 
جمله هنجارش��كني هايي كه به منظور ايجاد 
جذابيت كاذب در فيلم ها مى ش��ود، مي بندند 
و اين اتف��اق در زمان اكران و با فروش بيش��تر 
اين گونه فيلم ها تشديد نيز مي شود، به نحوي 
كه در ميان فيلم هاي پرفروش سال هاي اخير 
سينما چندين مورد فيلم را مي توان نام برد كه 
با تكيه بر شوخي هاي جنسي و عبور از خطوط 
قرمز ش��رعي و عرفي تلاش كرده اند بر تعداد 

مخاطبان خود بيفزايند. 
  آلبالوهاي فاسد درخت سينما

ماه گذشته دفتر رئيس سازمان سينمايي نامه اي 
را به همراه يك پيوست جالب دريافت كرد. نامه 
خطاب به حجت الله ايوبي نگاشته شده بود و در 
آن دانشجويان بسيجي نسبت به وضعيت سينما 
و فيلم هاي روي پرده اعتراض كردند. به همراه اين 

نامه نيز يك پياله آلبالوي فاسد ارسال شده بود 
كه نشانه اي باشد از يكي از فيلم هاي پر حرف و 
حديث در حال اكران. اين اعتراض نمادين را نبايد 
تنها به عنوان نارضايتي از پخش فيلم »50 كيلو 
آلبالو« ساخته ماني حقيقي دانست كه محتواي 
آن حتي اعتراض وزير ارشاد را در پي داشته است. 
بلكه اين اعتراض، به يك كليت بود كه در فضاي 
سينماي ايران وجود دارد و آن تسامحي است كه 
سازمان سينمايي نس��بت به محتواي فيلم هاي 
توليد ش��ده به خرج مي دهد و باعث شده است 
كه هر سال بيش از قبل كمرنگ شدن برخي از 

خطوط قرمز در سينماها باشيم. 
  جش�نواره فجر آينه س�ينماي انقلاب 

نيست
محصول توليدات يك ساله س��ينماي ايران در 
جش��نواره فيلم فجر خودنمايي مي كند و به جز 
معدود فيلم هايي كه به فج��ر راه پيدا نمي كنند، 
غالب توليدات س��ينماي اي��ران در فجر ارزيابي 
مي ش��وند و جالب اينجا اس��ت كه اي��ن فيلم ها 
متناسب با شرايط سياسي كش��ور داراي افت و 
خيز هاي متع��ددي درب��اره هنجار هاي اخلاقي 
جامعه هستند. از اين رو جشنواره بيشتر از اينكه 
به دليل نام »فجر« نمايي از سينماي انقلاب باشد، 
تصويري كلي از س��ينماي اجتماعي، تجاري و 
كمدي است كه خود را با رفتار دولتمردان تنظيم 
مي كند. با وجود اينكه روند توليد فيلم سينمايي 
در كشورمان بر اس��اس نظارت وزارت فرهنگ و 
ارشاد اس��لامي جلو مي رود و در مراحل مختلف 

سازمان سينمايي بر روند ساخت يك فيلم نظارت 
مي كند، در عمل آنچه به سينماها راه پيدا مي كند، 
از بسياري جهات نسبت به فرهنگ عمومي كشور 
داراي تناقض هاي زيادي است، به طوري كه حتي 
به اكران آن اعتراض شده و وزارت ارشاد مجبور به 
توقف اكران فيلم مي شود. در سال هاي اخير چند 
بار اين اتفاق درباره اكران فيلم هاي سينمايي رخ 
داده اس��ت؛ فيلم هايي كه از شرع، عرف و اخلاق 
با اعتقادات جامعه در تضاد بوده اند. با وجود اين 
به دليل برخورد هاي س��ليقه اي وزارت ارش��اد و 
سازمان سينمايي شاهد هستيم كه در يك دوره 
حساسيت ها نسبت به اين فيلم ها بيشتر و در دوره 
ديگر تلاش مي شود فضا به سمت تساهل در قبال 

هنجارشكني پيش برود. 
اما تجربه نشان داده كه هر چقدر دربرابر فيلم هاي 
مسئله دار برخورد ها س��اده تر شود، فيلمسازان 
ديگ��ري ني��ز تش��ويق مي ش��وند در فيلم هاي 
بعدي شان با دست بازتر فيلمسازي كنند و خود 
را كمتر در قيد و بند هنجار هاي اخلاقي و عرفي 

جامعه قرار دهند. 
   قانون چه مي گويد

قانونگذار در نظام جمهوري اسلامي ذيل قانون 
مجازات اسلامي ماده 639 براي افرادي كه مردم 
را به فساد و فحشا تشويق كنند مجازات در نظر 
گرفته اس��ت. در ماده 640 نيز ب��راي »هركس 
نوشته يا طرح، گراور، نقاشي، تصاوير، مطبوعات، 
اعلانات، علايم، فيلم، نوارسينما و يا به طور كلي 
هر چيز كه عفت و اخ��لاق عمومي را جريحه دار 
نمايد ب��راي تجارت توزيع ب��ه نمايش و معرض 
انظارعمومي گذارد يا بس��ازد يا ب��راي تجارت و 
توزيع نگاهدارد« حبس و ج��زاي نقدي در نظر 
گرفته شده است. البته تا به حال هيچ فيلمسازي 
در كشور شامل مجازات اين قانون نشده است و 
اگرچه فيلم هاي زيادي توس��ط وزارت ارشاد يا 
مقام قضايي توقيف شده اند اما از آنجا كه هميشه 
رفتار نظام اسلامي با هنرمندان همراه با رفعت و 
عطوفت بوده است، آنچه در نهايت كار باقي مانده 
اين است كه فيلم توقيف شده و فيلمساز بار ديگر 
فيلم مي سازد و باز داستان اعتراض به محتواي 

غيراخلاقي برخي از فيلم ها ادامه پيدا مي كند. 
  سينما بر سر دوراهي 

مديريت س��ينماي ايران امروز بر س��ر دوراهي 
قرار گرفته است؛ از يك سو مي تواند ادامه توليد 
فيلم هاي س��خيف اخلاق��ي را با توجيه س��ود 
اقتصادي دنبال كند و در قالب فيلم هاي طنز و 
اجتماعي شاهد انواع مشكلات اخلاقي باشيم و 
هر س��اله نيز بر دامنه و وسعت هنجار شكني ها 
افزوده شود يا اينكه به صورت هدفمند و گزينش 
شده اقدام به حمايت از توليد فيلم هايي كند كه 
اگرچه از نظر فروش كم��ي پايين تر از فيلم هاي 
مبتذل هستند اما در عوض خانواده ها را به مفاسد 

اجتماعي و اخلاقي دعوت نمي كنند.

فروش فيلم فاسد با مهر تأييد »فجر«

رئي�س س�ازمان مي�راث فرهنگ�ي از آمادگ�ي كش�ورمان ب�راي ج�ذب 
گردش�گران چين�ي ب�ر اس�اس اش�تراكات تمدن�ي و فرهنگي خب�ر داد. 
مسعود سلطاني فر، معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري در اولين كنفرانس جهاني »گردشگري براي توسعه« در چين 
كه با حضور بيش از ۱00 نفر از فعالان صنعت گردشگري چين از حوزه هاي مختلف 
تورگرداني، رسانه هاي تخصصي و سرمايه گذاري در محل سفارت جمهوري اسلامي 
ايران برگزار ش��د، گفت: بدون ترديد برپايي چنين رويدادهايي موجب نزديكي و 
شناخت هر چه بيشتر فعالان حوزه گردشگري دو كشور و توسعه تعاملات و روابط 
في مابين خواهد شد. پيشينه و مناسبات سياسي و اقتصادي ميان جمهوري اسلامي 
ايران و جمهوري خلق چين همواره برخوردار از روابط حسنه و احترام متقابل بوده 

و نويد همكاري هاي گسترده و اميدبخش را در آينده مي دهد. 
وي ادامه داد: امروزه صنعت گردشگري نقش مهمي در اقتصاد جهاني ايفا مي كند. 
درآمدهاي مستقيم و غيرمستقيم حاصل از فعاليت ها و خدمات گردشگري بيش از 
7 هزار و 500 ميليارد دلار است، صنعت گردشگري يكي از سريع ترين حوزه هاي در 
حال رشد اقتصادي بوده و پيش بيني مي شود تا سال ۲0۲5 سالانه به طور متوسط 
4 درصد افزايش يابد. معاون رئيس جمهور تصريح كرد: براساس آمار منتشر شده 
توسط سازمان جهاني گردشگري طي سال گذش��ته بيش از يك ميليارد و ۱84 
ميليون نفر در جهان به گردشگري پرداخته اند كه از آن ميان بيش از ۱۱7 ميليون 
نفر از كشور چين بودند. جمهوري اسلامي ايران اميدوار است با برنامه ريزي مناسب 
درصد قابل قبولي از گردشگران چيني را در آينده نزديك جهت بازديد از جاذبه هاي 

گردشگري خود جذب كند.

    محسن غلامي )قلعه سيدي(
س�ينما بدون هيج�ان و البته پيام 
يعني هيچ؛ اولي كه باش�د وس�يله 
تفريح و پول درآوردن است و دومي 
هم كه به قول معروف مي ش�ود نور 
علي ن�ور. البته توقع زيادي ا س�ت 
از فيلم هاي يكدست و شبيه  به هم 
س�ينماي م�ا ك�ه اينطور باش�ند!
س��الي حدود ۱00 فيلم مي س��ازيم و 
مدعي ژانرهاي متعددي مي شويم كه 
نهايت تفاوتش��ان در لوكيشن هاست؛ 
قصه ها تماي��زي زياد ندارن��د و حرف 
خاصي نيز نه. حتي اگر براي س��اعتي 

سرگرم كننده باش��ند، تاريخ مصرفشان سريعاً سر مي رسد و 
بعدش هم خلاص! به راحتي از رده خارج مي شوند. بهتر است 
بگويم كه فكري پشتشان نيست جز گيشه. تعدد ژانرهايي كه 
در سينماي ايران از آن حرف مي زنند انگار زيادي و الكي است. 
اتفاقاً ما ژانرساز نيستيم و به حس��ب دو تا شعار قلمبه، اسم 
فيلم را مي گذاريم سياسي يا با گذاشتن دوتا سطل آشغال و 
فحش مي شود فيلم اجتماعي تا بخواهي هم از سينماي ديني 
به شكل شعاري اش حرف مي زنيم دريغ از چند تا فيلم با آبرو 
مثل همين »محمد رسول الله)ص(«. اين نيز گذشت، حالا كي 

فيلم مجددي ساخته شود، الله اعلم!
خيلي فقيريم، لعنت كردن س��ينماي ضدايراني و ضداسلام  
دردي را دوا نكرده و نمي كند. بالاخ��ره آنها چطور حرف را به 
تصوير بكشند، خصوصاً در اين يكي دو دهه اخير كه موضوعات 
آخرالزماني را در س��ينما به ش��كل جذابي متأس��فانه پيش 
كشيدند. دروغ س��اختن نيز هنر اس��ت كه اينها مي توانند و 
انگاري ما نمي توانيم. بحث بر سر سينماي ديني نيست چون ما 
فقط مدعي اش هستيم. اگر از چند نمونه فاكتور بگيريم، به طور 
ميانگين در هر دهه يكي مي سازيم با مصرف داخلي كه مشخص 
نيست آيا مخاطب بپسندد يا خير. پس انتظار عجيبي هست 
اگر دم از فيلم هاي آخرالزماني و اينها بزنيم كه چرا نداريم! ما 
نمي سازيم و هاليوود عيناً مي سازد با خلاف آنچه ما معتقديم. 
سوپرمن هايي كه گاه قهرمان  و گاه ضدقهرمانند؛ كه عمدتا نيز 
در اسلام  هراسي خلاصه مي شود و فعلا نيز با مباحث آخرالزماني 
پيوند خورده اس��ت. زماني مذهبي ها را به ش��كل هيولاهاي 
زيرزميني پاشده از زيرخاك نش��ان مي دادند و امروز به شكل 
تروريست و ترس و غيره. چاره كار را هم در دنياي تخيل و وهم 
مي گذارد و همان هيجاني كه گفته ش��د. به نوعي مصادره به 

مطلوب است در اين قضيه؛ وگرنه اعتقاد 
به منجي و اج��راي آخرالزمان كه فصل 
مشترك همه اديان است اما از ابررسانه 
بودنشان طوري اس��تفاده مي كنند كه 
مثالش را در »۲0۱۲« ديديم؛ س��ركار 
گذاش��تن دنيا ب��ه همين راحت��ي. يا 
»آرماگدون«، »جن��گ دنياها« و غيره. 
درواقع ادبيات جديد دين��ي را تعريف 
مي كنند؛ شايد ش��عاري باشد اما هدف 
فكر مسلمان مشرق زمين است و تغيير 
ماهوي موعود و نه منج��ي آخرالزمان 
تورات و انجيل فعلي. ساخت اين فيلم ها 
از جهت برُد تبليغي و درآمدزايي حتي، 
عصاي دس��ت هاليوود بوده و هس��ت. در اين دو دهه با كمك 
جلوه هاي پرزرق و برق كه وه��م زا و تخيل آفرين اند، درقالب 
درام قهرمان سازي مي كنند؛ قهرمان هايي كه اتفاقا آنان را براي 

مقابله با ترس عام از مشرق زمين مي سازند. 
پس اين فيلم ه��ا توليد مي ش��وند و خودمان ني��ز بدبختانه 
مشتري شان هستيم، چون مي توانند پيامشان را در قالب درام 
و هيجان به رخ بكشند. ظاهرسازي به شكل جذاب؛ كاري كه 
فيلمساز ما جرئت نمي كند سراغش برود. سينما را فقط داستان 
توي كفِ خيابان و روايت هاي دم دستي از مثلاً مشكلات جامعه 
مي بيند. نه كه اينها بد باشند نه! اما سينماي آرمان گرا كه فقط 
اين نيست. البته با متوسط يك و نيم ميليارد تومان كه نمي شود 
از فيلمساز توقع ساخت ابرفيلم معناگرا داشت. فيلم مذهبي 
اتفاقاً نبايد كم خرج باش��د و نمي شود دو سه هفته آن را كليد 
زد و ساخت. داستان عشقي و بچه بازي در سينما هم نيست 
كه فيلمساز متوقع ما با سيناپسي كج و كوله و با شعار دادن، 
بتواند از پسش بربياد. فيلم پرهزينه و پر لوكيشن مذهبي كه 
بشود روايتي از منجي و بحث هاي آخرالزماني ارائه بدهد براي 
سينماي ايران متأسفانه، زيادي  است. انگار نه پولي هست و نه 
فكر خلاقي كه فيلمنامه بشود. دولتي ها كه هميشه مشغول 
تمجيد از خودي هستند و فحش دادن به توليدات بقيه. لابد ما 

از همه بهتريم فقط در حرف البته نه عمل!
كاركرد اكثر آثار س��ينماي ما با اغماض براي مخاطب بومي  
اس��ت و نه مخاطب جذاب پس��ند بين المللي. گرچه تجربه 
ثابت كرده كه توليدات مذهبي ما حتي با اين بضاعت كم كه 
منتج از دغدغه آدم هاست، بيرون نيز مش��تي دارد. اگر پول 
نمي دهيد، برنامه ريزي نداريد و صد س��د ديگر حداقل شعار 

حمايت نيز ندهيد.

جشنواره كن يكي از اتفاقات بزرگ هنري و سينمايي است كه 
همه ساله در اين ايام نگاه خيلي از اهالي سينما و رسانه ها را از 
سرتاسر دنيا به سمت خود مي كشاند؛ جشنواره اي كه به نوعي 
مي توان گفت نقطه آمال و آرزوهاي بسياري از هنرمندان است 

تا در آن عرض اندام داشته باشند. 
با اين وجود اين نوع جشنواره ها معمولاً بدون حاشيه نيستند 
و گاه همين حواشي است كه پررنگ تر از خود مراسم جشنواره 
مي ش��ود. مثل اجراي بازيگر سياهپوس��ت براي اولين بار در 
جشنواره اسكار كه خودش يك حاش��يه بود، اما همراه شدن 
اين مجري با كمپين اعتراض به انتخاب نشدن سياهپوستان 
در اسكار به حاشيه اي جنجالي و مجزا تبديل شد. يا در همين 
جشنواره كن ۲0۱6 قدم زدن پابرهنه زنان بازيگر دعوت شده 
در مراسم روي فرش قرمز جش��نواره انعكاس زيادي داشت؛ 
بازيگران زني كه در اعتراض ب��ه قوانين عجيب و غريب اعلام 
شده جشنواره، مبني بر حضور با كفش پاشنه بلند با پاي برهنه 
حاضر شدند؛ البته عمدتاً رسانه هاي زرد حاشيه هاي زرد را نيز 
مي بينند و بزرگ مي كنند، اما گاه حواشي جالب توجهي نيز 
در اين برنامه ها رخ مي دهد، جش��نواره كن امسال هم علاوه 
بر حاشيه زنان پابرهنه و كفش پاش��نه بلند، اظهارات بازيگر 
محبوب و پيشكسوت فرانسوي كه چند سالي است به روسيه 

مهاجرت كرده است هم قابل تامل بود. 
ژرار دوپارديو بازيگر درشت اندام و ش��ناخته شده فرانسوي 
است كه از فرانسه به روسيه جلاي وطن كرد و از ژانويه ۲0۱3 
به دس��تور ولاديمير پوتين، رئيس جمهور روسيه شهروندي 

روسيه به او اعطا شد. 
دوپارديو در مراسم يك شنبه شب جشنواره سخنان جنجالي و 
تندي داشت كه از سوي رسانه هاي فرانسوي مورد نقد شديدي 
 قرار گرفت. او بعد از اكران فيلم »توردو فرانس« به كارگرداني

Rachid Djaïdani دومين فيلم سينمايي اين كارگردان 
جوان الجزايري و مادري س��وداني در مراس��م جشنواره كن 
تحت تأثير زيادي قرار گرفت و به شدت نظام حاكم در فرانسه 
را مورد نقد قرار داد. ژرار دوپارديو كه خود او هم در اين فيلم 
بازي مي كند، در سخناني ارتش فرانسه را كه به قتل عام مردم 
بيگناه الجزاير و هندوچين پرداخته بود، مورد شماتت و انتقاد 

قرار داد و گفت: »من شرمنده ام كه فرانسوي هستم.«
 اين بازيگر معروف فرانسوي كه ايراني ها شايد او را بيشتر در 
نقش به ياد ماندني سريال كنت مونت كريستو مي شناسند در 
ادامه سخنراني خود در جشنواره كن معترض به نژادپرستي 
حاكم بين عرب ها و سياهپوستان شد و گفت: شرمنده هستم 
از اين همه تبعيض نژادي و ظلم در حق سياهان و اعراب كه از 

سوي فرانسه صورت گرفته است. 
البته در موضعي مخالف نس��بت به س��خنان ژرار دوپارديو، 
روزنامه لوموند در مقاله اي به شدت اين بازيگر و فيلم »توردو 
فرانس« را نقد كرد. در بخشي از اين مقاله اعتراضي آمده است: 
»سينماي فرانسه بايد به سؤالات ما پاسخ بدهد كه چرا براي 
چنين فيلم هايي هزينه و انرژي صرف مي كند تا فيلمي مانند 
»توردو فرانس« توليد بشود كه اعتبار ما را كم مي كند. فيلمي 
كه رپر جواني با رفتار عجيب و غري��ب خود از اين بندر به آن 
بندر مي رود، مردي بي ادب و ناخوش��ايندي است كه اخلاق 

درستي ندارد و براي زندگي هر كاري انجام مي دهد...«
دوپارديو همچنين در سخنان خود در حمايت از فيلم توردو 
فرانس به ماجراي شارلي ابدو و حملاتي كه بعد از آن به بهانه 
تروريسم نسبت به مسلمانان مي شد، اشاره كرد و گفت: پس 
از حمله به شارلي ابدو مسلمانان مورد ظلم و تبعيض زيادي 
قرار گرفتند و به اندازه همان قربانيان در حق آنها ستم شد كه 

شكايت دارند و معترض هستند. 
او در سخنان خود به تعامل و ارتباط دوستانه با مسلمانان 
هم اشاره كرد و در ادامه گفت: من مدتي به مسجد پاريس 
رفته و نم��از و عبادت روزانه مس��لمانان را ديده ام و گاهي 
خودم ه��م در اين مراس��م حض��ور داش��ته ام. البته آنچه 
مس��لم اس��ت فيلم فوق اولين و تنها فيلم در رابطه با قتل 
عام مردم الجزيره توس��ط رژيم اس��تعماري فرانسه نبوده 
اس��ت، به طوري كه در جشنواره امس��ال صداي اعتراض 
بازيگر قديمي فرانسه را هم درآورده، تاريخ سينما در اين 
باره ش��اهد آثار مختلفي بوده است، اما كشتار بيش از يك 
ميليون الجزيره اي توسط كشوري كه ادعاي آزادي و صدور 
آزادي بيان را هميشه در ديپلماسي خارجه خود به عنوان 

يك ادعاي مبنايي قرار داده جاي تأمل دارد.

    خبر

معصومه طاهری     دریچه

متأس��فانه مدي��ران دولتي براي 
اينكه بخش خصوصي را تشويق 
به سرمايه گذاري در سينما كنند، 
چشم خود را روي برخي از مسائل 
از جمله هنجارش��كني هايي كه 
به منظور ايج��اد جذابيت كاذب 
در فيلم ه��ا می ش��ود، مي بندن��د

معرفي يك كتاب عاشقانه در نماز جمعه سراسر كشور
در آس�تانه س�الروز ولادت باس�عادت منجي عالم بش�ريت حضرت 
بقي�ه الاعظم)ع�ج(، كت�اب »روياي نيمه ش�ب« اثر حجت الاس�لام 
مظف�ر س�الاري در نم�از جمع�ه سراس�ر كش�ور معرف�ي ش�د. 
كتاب »روياي نيمه شب« يك رمان جذاب ديني است كه مخاطب خود را به طور 
غيرمستقيم با معارف ناب شيعي آشنا مي كند و يك كلاسِ امام زمان شناسي 

خوب برپا مي نمايد. حجت الاسلام مظفر سالاري در كتاب »روياي نيمه شب«، 
با بيان حكايت واقعي تش��رف ابوراج��ح حمامي به محض��ر نوراني حضرت 
ولي عصر)عج( در ضمن داس��تان دلدادگي پسري سني مذهب به يك دختر 
ش��يعه در فضاي پاك و اخلاقي، هنر ادبيات را در جهت تعالي بخشيدنِ روح 

مخاطب خود و آشنايي او با معارف اصيل شيعي به خدمت گرفته است.


